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Vážený soudruhu - soudružko ,

dovolujeme si Vám předběžně oznámit, že Cs. meteorologická společnost při ČSAV a 
Laboratoř meteorologie ČSAV připravuji na 4. čtvrtleti 1964 celostátní meteorologickou 
konferenci se zahraniční účastí.

Podnětem ke svolání konference je rychlý rozvoj a rostoucí národohospodářský 
význam meteorologie v zemědělství, dopravě, stavebnictví a hygieně ovzduší ; tyto 
okolnosti si vynucují, aby současná problematika zejména perspektivních odvětví me
teorologie byla projednána v širokém kolektivu odborníků. Konference potom jistě při
spěje k ujasnění otázek dalšího rozvoje meteorologie u nás.

Program konference bude zaměřen na tyto důležité oblasti meteorologie :

1) Všeobecná cirkulace atmosféry a předpověď počasí
2) Meteorologie přízemní vrstvy atmosféry
3) Voda v atmosféře
4) Horská meteorologie

Kromě této problematiky, která bude projednávána v odborných sekcích konference, 
počítáme zhruba s jedním plenárním zasedáním, na kterém budou předneseny referáty o zái- 
sadních problémech v meteorologii, jejichž obsah se vymyká z programu jednotlivých sekcí

Vážený soudruhu - soudružko, věříme, že svolání meteorologické konference 
považujete za účelné a že aktivní účastí přispějete k jejímu zdárnému průběhu. Prosíme 
Vás, abyste nám do k o n c e  s r p n a  1 9 6 3  sdělil (a) avé připomínky k 
navrženému programu a předběžně oznámil($j, zda se ¿účastníte konference, zda předne
sete referát a jaké bude mít zaměření. Připomínáme, že definitivní názvy referátů 
a jejich 3ylaby bude nutno předložit sekretariátu konference do 3 0 . l i s t o p a d u  
1963.

Korespondenci zasílejte na adresu : Laboratoř meteorologie ČSAV - k rukám 
s. Bohma - Boční II, Praha 4 - Spořilov.

Za přípravný výbor konference

univ.prof.Dr Mikuláš Konček, v.r. 
Člen korespondent SAV

předseda přípravného výboru



Oslava 75-letých narozsnin_ProfiDr_I^*V1_Nováka_D.Sc.

U příležitosti 75-letých narozenin Prof.Dr.Ing.V.Nováka D.Sc. bylo svoláno 
slavnostní zasedání předsednictva Bioklimatologické skupiny ČSMS a Bioklimatologické 
komise ČSAV dne 14. února 1963 do domu vědeckých pracovníků ČSAV v Praze-Bubenči•
Za přítomnosti jubilanta, členů předsednictva skupiny, komise i četných hostí zahá
jil slavnostní zasedání I, místopředseda Bioklimatologické skupiny ČSMS Dr Intribus.

Po uvídání hostů zahrálo smyčcové kvarteto Heroldova klubu úvodem Menuet z 
Haydnova smyčcového kvarteta D-dur, opus 76.

Životní dílo prof.dr. Nováka v oboru bioklimatologie zhodnotil pak ve slav
nostním projevu předseda Bioklimatologické odborné skupiny ČSMS prof.dr. K. Bobek.
Po blahopřání předal jubilantu der členů Bioklimatologické komise ČSAV a předsed
nictva Bioklimatologické skupiny ČSMS - uhlokresbu akad. malíře J. Hlaváčka "Zima 
na Šáreckém potoce".

Za Čs. akademii věd a vědecké kolegium speciální biologie blahopřál prof,
Noválcoví předseda kolegia doc.dr. B. Ryšavý D.Sc. a poděkoval mu za desetiletou 
práci ve vedení Bioklimatologické komise ČSAV. Poukázal při tom na velmi úspěšnou 
činnost komise, na její významnou úlohu v usměrňování vývoje Čs. bioklimatologie 
a významné úkoly v budoucnosti.

Za Čs. meteorologickou společnost blahopřál její předseda prof. dr. Alois 
Gregor; poděkoval jubilantu za jeho neúnavnou práci při budování čs. užité meteoro
logie, Předal prof. dr. Novákovi umělecky vyzdobenou blahopřejnou adresu Čs. me
teorologické společnosti.

Dále následoval umělecký program kvarteta Heroldova klubu, jež předneslo 
Smyčcový kvartet B-dur Pavla Vranického, Za hluboký umělecký zážitek, jenž pod
statně přispěl k slavnostnímu a důstojnému rázu zasedání, poděkovali účastníci 
upřímným potleskem.

Po uměleckém programu nastínil sekretář Bioklimatologické komise ČSAV 
hlavní rysy činnosti komise v uplynulém desetiletí, jimž předseda komise prof.
V. Novák vtiskl zásadní ráz.

Po jeho blahopřání následovaly projevy a osobní blahopřání dalších účastní
ků slavnostního zasedání.

Prof. dr. V. Novák poděkoval za projevy uznání, úcty a lásky a pronesl závě
rečné slovo. Zhodnotil vývoj naší bioklimatologie a dotkl se některých problémů, 
které dnes provázejí výzkumnou práci, organisaci zájmové práce bioklimatologů i 
jejich spolupráce s meteorology.

Po skončení oficiální části programu setrvali účastníci v srdečné a přátelské
besedě.

Hc^ocení_ěinnosti_ČSMS_za rok 1962 :

Začátkem roku se sešlo valné shromáždění ČSMS, které zvolilo nové předsed
nictvo a hlavní výbor společnosti.

Jako hlavní úkol si vytklo předsednictvo i hlav. výbor vybudovat pevnou 
organisaci společnosti, rozšířit její činnost zakládáním nových poboček {Prahat 
Hradec Králové, Plzeň) a aktivisovat činnost odborných skupin. Během roku byla zalo
žena nová pobočka v Hradci Králové, která úspěšně rozvinula činnost a byly provede
ny přípravy k založení poboček v Próze a Plzni.



Činnost poboček se zaměřila zejména na organisační zajištění práce společnosti 
a na koordinaci práce různých disciplin meteorologie* Celkem bylo za rok 1962 v po
bočkách a v Praze uspořádáno :
23 pracovních schůzí 3 semináře byla provedena 1 exkurse a 28 odborných

přednášek.
V. Praze, Brně a Bratislavě byly pod patronací ČSMS uspořádány oslavy Světového meteo
rologického dne a příslušníci CSMS proslovili řadu přednášek v rámci Společnosti pro 
šíření politických a vědeckých znalostí.

Velni se osvědčila diskusní odpoledne a semináře s konkrétními závěry o koordi
naci práce a technickém zajištění úkolů. V tom směru vyvinula úspěšně činnost pře
devším bioklimrtologická skupina, která sdružuje řadu pracovníků z kruhu lékařů, ze
mědělských a lesnických odborníků. Pořádá pravidelné pracovní porady s odborným^ rcfe' 
ráty a rozvíjí vědeckou problematiku zejména hraničních oborů meteorologie. V řanci 
těchto porad byla navštívena různá pracoviště zabývající se bioklimatologií ČSSR* 
Účastníci navázali vzájemně osobní styk a seznámili se s pracovními metodami na ji
ných pracovištích.

Práce terminologické skupiny se vyvíjela podle plánu, ačkoliv byla poněkud 
brzděna nevyjasněnou situací při finanční úhradě exerpčních prací.

Během roku 1962 byla prodiskutována v předsednictvu a v hlavním výboru ČSMS' 
příprava celostátní meteorologické konference s mezinárodní účastí a bylo rozhodnu
to, aby konference trvala zhruba 5 dní, přičemž prvý den by měl být věnován přehledo
vým referátům, v dalších dnech by se činnost rozdělila do odborných sekcí, které se 
nají zabývat zejména problematikou důležitou pro výstavbu ČSSR (pomoc zemědělství, 
předpověa počasí, šíření exhalací z průmysl, závodů, lékařská bioklimatologie apod.) 
Byl organisačně zajištěn přípravný výbor konference.

ČSMS navázala styk se spřátelenými meteorologickými společnostmi z PLR, MLR a 
NDR a předběžně navrhla formu užší spolupráce.

Při pracovních schůzích předsednictva a hlavního výboru byly často proje m á 
vány otázky odborné výchovy kádrů v meteorologii a zejména otázko zkvalitnění odbor
né publikační činnosti. Na základě rozborů několika nedostatků, l̂ teré byly v minu
losti zaviněny, byly rozeslány odborným nakladatelstvím, hlavním výborem v Praze a 
slovenskou pobočkou v Bratislavě přípisy.v nichž byla nakladatekství upozorněna na 
některé závady a n.a nnožnost vyžádat si přes ČSMS vhodné recensenty.
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Slovenské skupiny ČSMS_gři SÁV v Bratislavě za rok 1962_»

Slovenská skupina ČSMS mala v r. 196? 4 výborové schodze a 7 pracovných
členských schodzok.

Na výborových schodzacch (6.IV.1962, 13.VI.1962, 4.IX.1962, 12.XI. 1962) 
sa hodnotila nejma činnost skupiny za obdobie od poslednej výborovej schodze a zaisto- 
v'lo se plněni©' plánu činnosti na ddalšíe obdobie. Spoluprácu medzi výborom skupiny 
o hlavnýr.t výborom zaistoval' hlavně s.prof. Dr.M. Konček, předseda skupiny a podpred- 
sedn spoločnosti ČSMS a písonnc dr. J. Otruba,vedecký tajomník skupiny. Na, valnom 
zhromaždení ČSMS v Prahe 19.1. 1962 sa zúčastnili okrem prof. Končeka 3 členovia za 
Slovenská skupinu.

Pracovnú náplň skupiny tvořili hlavně :
1) populárno-vedecká činnost
2) odborné přednášky pre odborný rast členov a veřejnost
3) spolupráca s Hydrometeorologickým ústavom v Bratislavě a 

Oblastnou predpovednou službou v Ivánke
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4) spolupráca s hlavnýn výborom a brněnskou pobočkou a biokliiratickou 
skupinou.

V rámci populárno-vedeckej činnosti predniesli členovia spoločnosti nie- 
kolko prednášok pre veřejnost mimo Břetislavy. Členovia skupiny mali v uplynulom roku 
viac populárno-vedeckých relácií v rozhlase a vystúpenia v televízii. V dennej tla- 
či, vo vedecko-populárnych časopisoch (Svět védy, Príroda a spoločnost, Život a i.) 
bol členmi skupiny uverejnený celý rad aktuálnych populárno- vědeckých článkov. Tu 
třeba osobitne vyzdvihnut dobru propagáciu významu meteorologie z příležitosti svě
tového meteorologického dna.

V roku 1962 zorganizovala skupina v úzkej spolupráci s Hydrometeorologickým 
ústavom na Kolibě spolu 7 odborných prednášok zameraných na odborný rast členov 
spoločnosti i pre záujemcov z veřejnosti.

Dobrá spolupráce skupiny s Hydrometeorologickým ústavom na Kolibě sa v r.
1962 ešte zlepšila. V rámci tejto spolupráce od II.kvartálu 1962 se zaradujú do pro- 
•gramu odborných prenášok Slovenskej skupiny ČSMS i niektoré přednášky Školy práce 
EHMU na Kolibě, V Saka ochotě FHMÚ sa konajú odborné přednášky skupiny v přednáško
vé j sieni PHIvIU na Kolibě. PHMU a skupina za pomoci ostatných meteorologických pra- 
covísk organizovali oslavy světového meteorologického dna.

V uplynulom roku sa tiež rozšířila spolupráca s hlavným výborom a brněnskou 
pobočkou. Do přenáškového programu Slovenskej skupiny boli po vzájemnéj dohodě v 
uplynulom roku zaradené 4 přednášky členov ČSMS z Prahy, Hradca a Brna ( doc.dr.
St. Brandejs s Objektivna analýza poveternostných máp, dr. J, Podzimek : Možnosti 
umělých zásahov člověka do počasia, dr. J. Píchá : Atmosférický ozon a jeho význam 
pre meteorologiu, prom.geogr. E. Quitt : Metody a výsledky klasifikácie klimatických 
pomerov miest nad 2.000 obyvatelov v ČSSR). Ďalšie 3 přednášky členov brnenskej po
bočky boli zaradené do přednáškového plánu na I. polrok 1963. V brnenskej pobočke 
predniesol prof. dr. M. Konček přednášku na tému : Sněhové poměry Slovenska a čialšié 
2 přednášky členov Slovenskej skupiny má v pláne brněnská pobočka v I. polroku 1963«

Za terminologická komisiu Slovenskej skupiny na schodzi terminologickej 
komisíe hlavného výboru 18.1. 1962 sa zúčastnil 1 člen (prof.Konček) a na schoclzi 
18.VI. 1962 2 členovia skupiny ( prof. Konček a dr. Otruba). Na pracovněj schodzi 
bioklimatickej skupiny ČSMS v Nízkých Tatrách 15. a 16. júna 1962 sa zúčastnilo 7 
členov skupiny, z toho dvaja členovia užšieho výboru. Do programu schodze přispěli 
hodnotnými referátmi zvolenskí členovia Slovenskej skupiny ČSMS dr. R.Intribus a 
dr. L. Knazovický, ^

Na svojej schodzi 6.TV. 1962 sa výbor Slovenskej skupiny ČSMS zaoberal uspo- 
riadaním vedeckej konferencie Slovenskej skupiny ČSMS v marci 1965 z příležitosti osláv 2 
20. výročia oslobodenia Bratislavy. Klavnou tématikou konferencie by boli problémy 
klíny Bratislavye Na konferenciu sa navrhuje pozvaí i niektorých zahraničných odbor- 
níkov.

Výbor Slovenskej skupiny na schodzi 4.IX. 1962 navrhol, aby v r. 1963 niokto- 
rí členovia skupiny začali spracúvat historiu meteorologických pozorovaní a vývoja 
meteorologie n^ Slovensku. Táto úloha nie je v plánu žiadneho meteorologického praco- 
viska a třeba ju spracovaš. Jej riesenie sa plánuje na viac rokov.

V roku 1962 bolo přijatých do skupiny 7 nových členov a zrušené členstvo 2 
členov a to 1 člena na vlastnú žiadost _a jeden člen zomrel. Podía stavu k 31.XII.
1962 Slovenská skupina ČSMS pri SAV má spolu 64 členov.
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Zdráva o činnosti Bioklinatoloi2Ícké^skupin^^ČSMS_pří__6SAV_za_r._19621

Na lednovém shromáždění ČSMS referoval předseda skupiny prof. MUDr K. Bobek 
o čihnosti skupiny od jejího zalozem v r. 1959* V rámci činnós^i společnosti byla 
práce skupiny hodnocena kladně» Vystupovala $ako nejaktivnějsi skupina v rámci ČSMS#

Dne 2#3. 1962 se konala schůze předsednictva skupiny v Plzni. Obsahěm jedná
ní bylo sestavení kandidátky výboru skupiny na další 3 roky a. plán Činnosti# Dne 
30. března uspořádala pražské sekce z pověření výboru skupiny diskusní odpoledne. 
Referoval s. K. 3ayer ScC, jako autor Článku uveřejněného v MZ, který vyvolal odezvu 
mezi pracovníky aplikované meteorologie, bioklimatology• Schůzky se zúčastnili i 
mimopražští členové. Na téma Meteorologie a její aplikace v biologických oborech 
bylo 33 diskusních příspěvků. Stanoviska teoretiků a pracovníků z praxe se vyjasnila 
a z jednání vzešla řada podnětných návrhů. ( Úprava výsokošloskéhc studia v diskuto
vaném zaměření, postgraduální studium bioklimatologů)• Dne 18« dubna se konala schůze 
skupiny v Astronomickém ústa/vu ČSAV v Ondřejově* Referáty na plenárním zasedání před
nesli : Dr M. Kopecký: Indexy a periody sluneční činnosti a dr L, Křivský CSc, Slu
neční činnost, podnebí a šířka letokruhů. V odpoledních hodinách byla prohlídka pra
covišť# Na výborové schůzi byl projednán plán práce. Bude se pokračovat v pravidel
ných čtvrtletních schůzích skupiny, bude zaktivizována činnost sekcí s prohloubením 
monotématické problematiky, aby byl podchycen zájem širšího okruhu členstva ( otázky 
terminologické, metodologie, pokroky ve vědě)#

Ve dnech 15. a 16.6. 1962 se konala pracovní schůze skupiny v Nízkých Tatrách 
(Srdiečko) v oblasti terénních pracovišť Výzkumného ústavu lesného hospodárstva Zvo
len. Na poradě předsednictva byl schválen náklad nutný k překladu titulů lékařské 
bioklimatologické bibliografie a zprávy o činnosti skupiny do cizích jazyků# Dále 
byl schválen rozpočet na r. 1963 v částce 4#000 Kčs o Byl projednán zápis z porady 
vysokoškolských učitelů zemědělské a lesnické bioklimatologie o učebnici doc# P. 
Uhlíře, Plenárního zasedání se zúčastnilo 32 členů.

V dalším průběhu pracovního zasedání vyslechli účastníci referáty s.dr. 
Intribuse CSc: Výsledky mikro- a bioklimatolcgického výzkumu devastovaných oblastí 
Slovenska, doc.inž. Zachara CSc: Vhodný režim erodováných pod a dr# inž. Kríazo- 
vického : Výsledky výskumu sněhu a lavin na Slovensku, Náplň referátů zhodnotil 
prof.dr. inž„Novák, za cenné diskusní příspěvky poděkcval ředitel VULH doc.inž# 
Zachar. Dne 8. a 9. XI# byla konána výborová a pracovní schůze v Brně. Na výborové 
schůzi informoval inž. Krečraer o souhlasu Nakladatelství ČSAV s překladem Geigerovy 
monografie. Byly projednány otázky týkající se překladatelského kolektivu.
V listopadu 1962 uspořádala plzeňská sekce setkání s německým lékařem bioklimatolo- 
gem MUDrem Assmannem pracovní schůzi* Dr Assmann referoval o své práci z oboru he
matologie, Byla dohodnuta spolupráce do budoucna. Host si prohlédl pracoviště inter
ní kliniky a fysikálního ústavu# V prosinci se konala pracovní schůzka pražské sekce. 
Na programu byl jednak referát s, Bayera: " Co vytváří počasí ", jednak sdělení 
inz. Krečmera: "0 neznámém zakladateli moderní konceoce užité meteorologie u nás".

ČSMS_v Hradci Králové,

Na výborové schůzi, konané 28*3.1963 byly projednány a doporučeny přihlášky 
nových členů. Stanovil se program a datum členské schůze (18.4.1963).Jednalo se o 
spolupráci pobočky s příbuznými společnostmi v Hradci Králové, kde přicházejí v úva- 
hn pobočky Pm*kynovy společnosti a pobočka Astronomické společnosti při ČSAV, s nimiž 
se naváže spolupráce.
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Dr Podzimek referoval o přípravách celostátní meteorologické konference s' 
mezinárodní účastí, jež se bude konat v roce 1964« Rovněž podal info^nace o zahraia 
ničních stycích a o možnostech vzájemné výměny vědeckých a odborných pracovníků.
Dr Tuši podal zprávu o výzvě okr. hygienika v Semitech ks spolupráci při některých 
úkolech se zřizováním Národního parku v Krkonoších.

Dne 18. 4. 1963 se konala výborová 9- členská schůze. Po schválení zápisu'z 
minulého výborové schůze, projednal se krátce program následující členské schůze.
Pak se diskutovalo o žádosti Dr ŽcLáry, okr, hygienika zě Semil, jež se týkala reali- 
sace některých meteorologických měření v oblasti Krkonoš. Členové pobočky projevili 
ochotu poskytnout odbornou poradu při realisaci meteorologicko- bioklimatických 
měření ( styk s Dr Žčárou bude udržovat Dr Tuši).

Příští členská i výborová schůze se uskuteční do 20. června a bude spojena 
s prohlídkou meteorologických pracovišť na Novém Hradci Králové.

Sienskou schůzi zahájil předseda pobočky Dr Podzimek. Po schválení zápisu 
z minulé ustavující schůze, byli přítomní seznámeni s organisačním řádem pobočky a 
jejím lokálním posláním. Dále Dr Podzimek pohovořil o meteorologických aktualitách 
jmenovitě o nejbližších mezinárodních meteorologických a příbuzných symposiích a 
konferencích. Hlavním programem byla přednáška autorů ; Tušla, Švorcové, Ka.uta a 
Tesaře na téma : Průzkum znečišťování ovzduší v průmyslových oblastech hradeckého 
kraje doplněná pěkným dokumentárním barevným filmem autorů. Po krátké diskusi byla 
schůze ukončena.

Zpráva ze schůze předsednictva ČSMS v Praze_dne_10.IV^_1_963

Schůzi zahájil a řídil předseda ČSMS prof. dr. A. Gregor. Od posledního 
zasedání předsednictva spočívala činnost ČSMS v následujících akcích :
10. I. 1963 '.výborová schůze Slovenské skupiny ČSMS při SAV v Bratislavě
14. 11.1963 :schůze předsednictva Bioklimatologické skupiny ČSMS na oslavu 75 letých

narozenin prof* Ing.Dr Nováka v Praze, které se zúčastnilo předsednictvo 
ČSMS

15. 11.1963 *.členská schůze Bioklimatologické skupiny ČSMS v Praze 
26. 11.1963 :schůze přípravného výboru Konference-1964 , v Praze
21.111.1963 : schůze předsednictva a členská schůze pobočky v Hradci Králové 
9. IV.1963 : schůze pražského úseku přípravného výboru Konference-1964 v Praze.

Dále několik přednášek jak v bioklimatologické skupině ČSMS, tak i v 
Praze na Karlově, v Bratislavě a v Hradci Králové. U příležitosti Světového meteoro
logického dne došlo funkcionářům ČSMS z ciziny několik gratulací a předsednictvo 
v diskusi se shodlo v názoru, že by bylo vhodné zajistit pro příští rok příslušné gra
tulace i z naší strany.

Předsednictvo ČSMS projednalo organisační otázky, zejména zřizování 
nových poboček ve smyslu jednotné'organisace společností při ČSAV a ve smyslu projede 
návání perspektivního plánu organ.budování ČSMS.

Předsednictvo *ČSMS vyslechlo podrobnou zprávu o stavu příprav meteorolo
gické konference v r. 1964y Vyslovilo souhlas s obsahem jednání přípravného výboru a 
navrhlo opatření k zajištění zdárného průběhu konference. Podrobně bylo jednáno o 
možné účasti zahraničních odborníků na konferenci a o zajištění účinné spolupráce 
s meteorologickými společnostmi v PLH, MLR a NDR již v příštím roce. K projednání 
všech otázek spolupráce navrhlo předsednictvo ČSMS delegace do uvedených zemí 

Závěrem byla probrána finanční zpráva o hospodaření ČSMS.



Výborová schůze ČSMS - Slovenská_skugina při_SAV

Tajomník s.dr. J. Otruba podal členom výboru zprávu o činnosti spoloěnosti 
za obdobie od poslednej výborovej schodze.

Plán přednáškovéj činnosti spoloěnosti na I.polrok 1963 bol uostavený 
takto : f
dr Š. Petrovič: Hodnotenie zín a liet v Oravskom Podzámku - 28.1*1963 na. HMU 
dr Š.Valovič : Dusno - 11.11.1963 na^HMÓ f
dr R.Intribus : tému určí prednášatel - 25.11.1963 HiíU
Rak-Ballon : Hodnotenie krátkodobých prognoz počasia - 12,111. 1963*“ na OPS Ivánka 
V. Čejka: Automatizácia v meteorologii - 8.IV, 1963 na IjMÚ /
J.Šoltís: Dynamická klíma Podunajskéj nížiny - «yklonnlne situácie - 26.IV.1963-HMÚ 
doccdr.M,Nosek: Oktobrové srážky na území ČSSR - 6.V.1963 - HMU 
Petriska s Dvojpilotáž-metodika a výsledky meraní - 21.V.1963 - OPS-Ivánka 
L.Fekeč: Metody predpovedariia zrážok *-"~v
E.Quitt: Metody a výsledky mezokl:imatického prieskumu jaskýn Moravského krasu - 10.VI.

3i963
Bobák: Výsledky jednoročného meteorologického výskumu v Oravskom Podzámku - 24.VI.1963

Ďalej dr,V.Peterka navrhol na. niektoré z tjrchto prednášolc, ktoré by zaují
mali siršiu veřejnost, pozvat zástupcov dennej tlače, rozhlasu, připadne propagovat 
přednášky v dennej tlači.

Výbor navrhuje zaslat zoznám populárno-vedeckých prednášok na Krajský 
a Městský výbor Čs.společnosti pre šírenie politických a vědeckých poznatkov s pri- 
pomienkou, že tieto přednášky možu ba^ přednesené aj mimo Břetislavy,

Prof.^. Konček informoval výbor, že návrh Slovenskéj skupiny, aby Valné 
zhromažděnie sa konalo vždy v inom krajském, meste s přednáškami tematicky zamera- 
nými na. meteorologíu příslušného kraja, bol předložený Hlavnému výboru a střetol 
sa tam so súhlasom.

Dr Otruba informoval členov výboru, že v r. 1964 ČSMS organizuje medziná- 
rodnú konferenciu v Libliciach. Do přípravného výboru boii navrhnutí zo Slovenskej 
skupiny : dr.Š.Petrovič, dr.J. Otruba a F.Smolen.

Oslavy meteorologického dna boli navrhnuté na 22.III.1963 popoludní na 
13,00. Do přípravného výboru boli určení ss. dr. Forgáč, s.Priadka a F.Samaj.

Schůze Bioklimatologické skupiny ČSMS v Praze dne_15.11.1963

Schůzi zahájil za omluveného předsedu II. místopředseda skupiny inž. 
V.Picko, který pozdravil přítomné, zejména akademika V. Nováka a poděkoval za 
spolupráci zástupcům Ústavu leteckého zdravotnictví. Po organisačních zprávách 
následovaly referáty MUDr Jos.Dvořáka,CSra "Nové názory na úpravu mikroklimatu 
při meziplanetárních letech", doc. MUDr J. Málka "Přehled dnešního stavu výzkumu 
biologických rytmů " 8. MUDr J.Čtveráka "Zrušení denního rytmu několikadenním 
hladověním". Po ref rátech následovala bohatá diskuse, ve které byla zdůrazněna 
nutnost a důležitost výzkumu biologických rytmů jek pro medicinu vůbec, tak pro 
bioklimatologii zvláší, kde je zvláště třeba přihlížet jak k rytmům přírodním, 
tak i sociologickým. Zasedání bylo zakončeno ve 12,15. Po společném obědě následo- 
v- la ve 14 hod exkurse na pracoviště Ústavu leteckého zdravotnictví, kde zájemci 
shlédli kromě jiných zajímavých přístrojů i podtlakovou komoru.
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Schůze přípravného výboru meteorologické konference 1964 v Praze dne 
26.II._1963._______________________

Schůzi zohájil a přítomné přivítal předseda ČSMS prof.Dr A. Gregor. Ve 
svém úvodním projevu upozornil, že připravovaná konference je velmi závažný podnik 
a doufá, že podle toho budou všichni členové přípravného výboru pracovat.

V dalším nastínil věd,tajemník ČSMS Dr Podzimek návrh odborného zaměření
konference
1) Meteorologické přístroje, metodika pozorování a zpracování dat
2) Předpověd počasí - krátko, středně i dlouhodobá
3) Přízemní vrstvě, atmosféry
4) Vodo. v atmosféře ( na počegt 60ti letého výročí založení observatoře Milešovka) 

a vliv orcgra.fie na měření a rozložení srážek.

K tomuto bodu Dr Vesecký upozorňuje na doporučení konference v Potsdamuv, 
aby byla uspořádána mezinárodní symposia, která by měla úzké zaměření, ďeho cílem 
by byly závěry užitečné pro aplikace ve službách. Hlavně se jedná o měření sráželk 
a výparu. Proto Dr Vesecký doporučuje pouze 3 skupiny a sice :
1/ přízemní vrstva 2/ voda 3/ předpověď

Po přečtení návrhu na složení přípravného výboru doporučuje Dr Vesecký, 
n,by předsedou příprav.výboru a tím skoro vždy již designovaným předsedou konference 
byl zvolen někdo, kdo má blíže jak k ČSAV tak k vysokým školám. Doporučuje proto 
s.doc. Dr Sto Brandejse.

K tomuto bodu se rozvinula živá diskuse 
dr Otruba se dotazuje, kdo bude pořo.dateLem konference, zda jen ČSMS 
dí* Podzimek na tento dotaz odpovídá, že o povolení konference jak na Kolegiu tak i 

presidiu ČSAV předběžně žádala Laboratoř meteorologie ČSAV a CSMS. 
Doporučuje, a,by se případně připojilo i Laboratorium pre meteorolog, i 
klii atolog. SAV.

Dr Petrovič - se domnívá, že by snad byla pružnější práce, kdyby členové předsednictva 
přípr, výboru byli hlavně z Prahy a jejího blízkého okolí 

pplk Čejka - se připojuje rovněž k tomuto názoru i z hlediska finančního, lomnívá 
se však, že není třeba předem vylučovat některé obory - např. automa- 
tiso.ce v meteorologii je otázkou závežnou pro budoucnost meteorologie, 

dr Podzi:ek - navrhuje možnost dáti perspektivně závažné referáty do plenárního
zasedání, nebude-li jich tolik, aby jim bylo vyhraženo více jak 1/2 dne. 

prof. Gregor - podle rozhovoru se s.doc. Brandejsem navrhuje prosondovat možnosti
hodnotných a závažných referátů. Dále se dotazuje Ing Pieka, jenž byl 
fevořon zastoupením prof. Bobka - jak se dívá na připeavovanou konfe
renci

Ing Picko - sděluje, že předseda bioklimatolog. skupiny vítá uspořádání konference
a bude-li skupina přizvána , ráda přednese bioklimatolog. referát v plénu. 

Z rozpravy vzešel návrh., dle něhož byl zvolen přípravný výbor ve sležení : 
prof.dr. M, Končeka - předseda přípravného výboru 

dr. A. Vesecký 
doc. dr. 3t. Brandejs
prof. dr. K. Bobek místopředsedové

dr. Št. Petrovič
p.f. B. Sobíšek 0. p.f, B. Bohm - sekretáři příprav, výboru

v*

Účastníci schůze se shodli na tom, aby do konce roku 1963 dostali všichni 
pracovníci v odborných skupinách sylaby referátů !<; posouzení. Do- konce únore. 1964 \
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vypracovat soubor referátů(ve 3 jazycích),ty by pak asi v kěvtnu 1964 byly zaslány 
zahraničním účastníkům, Sekretáři vypracují dotazníky na počet účastníků a dotazy na 
referáty. Dále navrhnou pozvání pro zahraniční účastníky (dopis). Stykem se zahra
ničním odborem ČSAV byl pověřen o, Bohm,

Na základě široké dis use se navrhuje následující členění konference :
Na plenární zasedání kromě přehledových referátů z odborných skupin se doporučuje 
zařadit referát na téma automatisace v meteorologii a přednášku k oslavě 60ti letého 
trvání observatoře Milešovka s poukazem na exkursi pořádanou na ukončení konference. 
Referáty zaměřit »a 3 odborné skupiny :
1/ Všeobecná cirkulace atmosféry a předpověů počasí ( včetně přístrojů, metod a 

zpracování výsledků
2/ Meteorologie přízemní vrstvy atmosféry 
3/ Voda v atmosféře.

Pracovní schůze pražského úseku Přípravného výboru konference 1964 
v Praze dne 10,IV, 1963»

Schůzi zahájil a řídil předseda přípravného výboru prof, dr. M.Konček,
Po přivítání přítomných předal slovo věd, tajemníku ČSMS, který podle zápisu z prvé 
pracovní schůze znovu probral obsazení jednotlivých skupin,

Doc,Brandejs měl zánadní připomínku k přednesenému návrhu no členění 
odborných referátů do 3 skupin v tom smyslu, aby byla vyčleněna horská meteorologie 
a zahrnuty do ní i odpovídající klimatologické práce. Po diskusi byl jeho návrh 
přijat a navrženo definitivní členění konference s poradními skupinami odborníků,
1, Všeobecná cirkulace atmosféry a předpověď počasí i

"(Skoda, Píchá, Břádka, Satrapa, Hrdá, Nosek, Sobíšek , Vítek, Zikmunda)
2. Meteorologie přízemní vrstvy atmosféry :

(Otruba. Krečmer, Bohn, Hašek, Hrbek, Matoušek , J,Novák)
3, Voda v atmosféře :

(Podzimek. Anýž, Čejko, Hladný, Petrovič P, a Pustina)
4. Horská meteorologie :

(DrUt, Petrovič, Rein, Smolen, Šanaj )
Harmonogram přípravných prací :
do konce dubna 1963 - vypracují sekretáři návrh dopisů institucím, příp, vybraným

osobnostem
do konce června 1963- zaslat dotaz i do zahraničí (příp, jen do zemí táhora socialismu)

Dopisy vypracují sekretáři podle návrhu předsednictva.
Odsouhlasí pak předseda příprav,výboru s tím, aby 

do konce srpna 1963 - se soustředily přihlášky účastníků z ciziny i z domova 
v září 1963 - provede příprav,výbor zhodnocení objemu konference
do konce listopadu 1963 - lhůta k zaslání sylabů
do konce prosince 1963 - pracovníci poradních skupin dostanou sylaby k posouzení-

recensenty určí vedoucí porad,skupiny 
do konce ledna 1964 - definitivní schválení textů sylabů 
do konce března 1984 — překlady sylabů 
v květnu, nejpozději
v 1.polovině června 1964 — dostanou zahraniční bos té ¡syJa.by referátů e předběžnými po

kyny o konferenci*
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Doporučuje se České texty jen rozmnožené, do zahraničí tištěné.
Jednací jazyky : ruština, angličtina, němčina
Měsíc před konferencí - dostanou účastníci konečné pokyny (ubytování, příjezdy apod,) 
Po příjezdu no, konferenci - dbát na to, aby pracovník referát odevzdal*
Po diskusi doporučilo předsednictvo následující rozdělení hlavních úvpdních referátů i

Všeobecná cirkulace atmosféry - s. K. Bayer 
Předpověč počasí - s. dco. Brandejs 
Meteorologie přízemí vrstvy - prof. Budyko

prof. Bobek - z hledisko, bioklinatologického
Voda v atmosféře - dr Podzimek
Horská meteorologie - prof. Konček ( příp, dr.ot.Petrovič)

Zpráva, hospodáře k ‘14*VI. 1963

Příjmy :
Počáteční hotovost 65.-
Dotace ČSAV 4500.-
Členské příspěvky 320.-
Zbytek zálohy u pobočky v Brně 37.40
Cizí peníze 106.-
Doplatek na zájezd do Hradce 274 >50

5302.90

R ů z_n é :

V sekretariátu ČSMS je uložena 
do NDR a je zájemcům k disposici.

Vydání :
Financ, nákl. + mzdy 1803.81
Zálohy 537.40
Cestovné 1201.70
Porta 167.-
Materiál.vvdaie 121.-

. i , '  ‘  t. J

, 3P30«91
Poklad.hotovost 514*10
na účte Stát.spořitelny f 957*89

5302.90

s. K. Bayera,CSc o služební cestě

Jako obvykle přikládáme složenky Společnosti, kterých lask. použijte 
k zaplacení členských příspěvků na r. 1963, jakož i dlužných příspěvků za náhulý . ̂ 
rek*' Sevisní orgány nám vytkly, že placení příspěvků je liknavé* Prosíme proto, 
abyste splnili všichni svou členskou povinnost a příspěvky správně a včas platili.

Na složenkách jsou vyznačeny příslušné částky příspěvků • Těm, kteří 
již mají členský příspěvek na r. 1963 vyrovnán, složenku nepřikládáme,.

Jelikož výzva v posledním čísle (8) Informačního věstníku se nesetkala 
s patřičným ohlasem vyzýváme znovu všechny členy ČSMS, aby ohlásili všechny 
změny jak bydliště tak i zaměstnavatele a dále aby uvedli zájmovou skupinu CSMS 
vc let ,ré et jí zá,jen pracovat. Tyto údaje jsou nutné pro vypracování seznamu čle
nů společnosti, který bude součástí Informačního věstníku č. 10 i pro evidenci 
členů v sekretariátu.

Všichni členové ČSMS se vyzývají, aby jakékoliv připomínky k činnosti 
orgánu společnosti, k zaměření společnosti , jakož i náměty k budoucí činnosti
CSMS předaly písemně sekretariátu.

3. Čejko, předal sekretariátu ” Odraz nově zavedených měrových jednotek 
v meteorologii tato. zpráva.jo zájemcům tamtéž-k'disposici •


